
 بالاترین سطح توسعه صنعت 
در زمان تحریم رخ داد

نشس��ت »اقتصاد و نوآوری ای��ران در دوره تحریم« 
به همت انجمن اس��امی دانشجویان مستقل دانشکده 
مدیریت دانش��گاه تهران و با حضور رستم قاسمی، وزیر 
نفت دولت دهم برگزار ش��د. در این نشست، قاسمی در 
رابط��ه با تحریم های ابتدای دهه 90، گفت: تحریم ها در 
شرایطی اعمال شد که ما واقعا تجربه ای نداشتیم و فکر 
هم نمی کردیم این تحریم ها با این گستردگی زیاد اعمال 
شود، چون تا آن زمان در هیچ جای دنیا چنین تحریمی 
اعمال نشده بود و سابقه نداشت بانک مرکزی یک کشور را 
تحریم کنند. همچنین به یکباره فروش نفت و درآمدهای 
نفتی ما را تحریم کردند. قاس��می گفت: در آن دوران ما 
واردکننده بنزین بودیم و روزانه 25 میلیون لیتر بنزین وارد 
می کردیم و تقریبا نصف بنزین موردنیاز کشور از طریق 
واردات تأمین می شد. با اعمال تحریم ها دیگر امکان واردات 
بنزین وجود نداشت، همچنین صنعت نفت کشور بویژه در 
حوزه بالادستی وابستگی زیادی به خارج از کشور داشت. 
وزیر سابق نفت گفت: در بالادست صنعت نفت بسیاری از 
تجهیزات موردنیاز از کشورهای خارجی خریداری می شد و 
با اعمال تحریم ها حتی کالاهایی که ما از قبل خریده بودیم 
را به ما تحویل نمی دادند. قاسمی گفت: به رغم تحریم های 
فلج کننده آمریکا، بالاترین سطح توسعه در صنعت نفت 
کش��ور در 100 سال گذشته مربوط به 2 سالی بود که 
تحریم های فلج کننده آمریکا علیه ما اعمال شده بود. این 
حرف ها مستند است و کسی نمی تواند مدرکی در رد این 
قضیه بیاورد. در دولت دهم ما ابرطرح صنعتی جهان را با 
توسعه 17 فاز از میدان گازی پارس جنوبی آغاز کردیم. 
تا 16 سال قبل از این اقدام تنها 7 الی 8 فاز از این میدان 

توسعه پیدا کرده بودند. 

حذف تدریجی استفاده از فیزیک 
کارت خرید کلید خورد

رئیس کل بانک مرکزی از حذف تدریجی اس��تفاده 
از فیزیک کارت خرید از س��وی بانک مرکزی خبر داد. 
عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی در یادداشتی 
در صفحه ش��خصی خ��ود در فضای مجازی نوش��ت: 
بانک مرکزی به منظور ایجاد تس��هیل در پرداخت های 
الکترونیکی، بزودی از پروژه استفاده از موبایل برای انجام 
تراکنش های خرید در فروشگاه ها و لذا حذف تدریجی 
استفاده از فیزیک کارت خرید رونمایی می کند. وی افزود: 
این روش پرداخت با اس��تانداردهای معتبر بین المللی 
سازگار بوده و به صورتی کاما امن، این امکان را فراهم 
می کن��د که مش��تریان بانک ها بتوانند ب��ا وارد کردن 
مشخصات کارت های خود به درون موبایل، بدون تماس با 
کارتخوان، تراکنش های لازم را انجام دهند. همتی نوشت: 
انجام تراکنش های خرید با استفاده از موبایل، عاوه بر 
سهولت کاربری، می تواند در رعایت پروتکل های بهداشتی 

در شرایط کرونایی مفید و مؤثر باشد.

 چین به دنبال اتحاد
 با سوئیفت علیه دلار

بانک مرکزی چین توافق کرده است با سوئیفت در 
راستای بین المللی کردن استفاده از یوآن و توسعه یک 
ارز دیجیتال چینی همکاری کند. آنطور که راشاتودی 
گزارش داده است، بانک مرکزی چین توافق کرده است 
با مؤسس��ه سوئیفت به عنوان بخشی از تاش خود در 
راستای گسترش اس��تفاده از یوآن در حوزه بین الملل 
و ایج��اد ی��ک ارز دیجیتال چینی هم��کاری کند. در 
همین راستا یک مؤسسه جدید به نام مؤسسه خدمات 
اطاعات تراکنش های مالی با سرمایه اولیه 12 میلیون 
دلار در پکن 16 ژانویه راه اندازی ش��ده است. سوئیفت 
55 درصد سهام این مؤسسه جدید را در اختیار داشته 
و مرک��ز کلیرینگ ملی چین هم که زیرمجموعه بانک 
مرکزی این کشور به شمار می رود 34 درصد سهام آن 
را در اختیار دارد موسسه سوئیفت به روزنامه ساوث چاینا 
مورنینگ پست اعام کرده به عنوان یک مؤسسه بی طرف 
بین المللی همواره در راس��تای منافع اعضای خود قدم 
برداشته است. این مؤسسه تاکید کرد: ما بیش از 30 سال 
است بخشی از بازار مالی چین هستیم و همان گونه که در 
تمام حوزه های فعالیت خود عمل کرده ایم، همواره تاش 
کرده ایم تغییرات لازم در راستای تطابق با نیازهای قانونی 
را مدنظر قرار دهیم. این مؤسسه مشترک شکل گرفته 
بین بانک مرکزی چین و سوئیفت به خاطر تهدیدهای 
آمریکا تشکیل شده است، چراکه واشنگتن بارها گفته 
ممکن است دسترسی نظام مالی چین یا هنگ کنگ را 

به شبکه سوئیفت قطع کند. 

 بیکاری بیش از 1/2 میلیون نفر 
در کشور به دلیل کرونا

بر اساس آمارها بیش از یک میلیون و 250 هزار نفر 
به دلیل شیوع کرونا از کار بیکار شده و مشمول دریافت 
بیمه بیکاری شناخته ش��دند. به دنبال شیوع ویروس 
کرونا از اس��فند سال گذشته بس��یاری از کسب و کارها 
بویژه صنوف خدماتی آس��یب دیده و با توقف فعالیت 
روبه رو شدند. این امر ضمن ضرر و زیان به صاحبان این 
کسب وکارها، کاهش درآمد و بیکاری نیروهای کار شاغل 
در این کس��ب وکارها را به دنبال داشت. بر اساس اعام 
تامین اجتماعی تاکنون یک میلیون و 251 هزار و 975 
نفر بر اثر ش��یوع کرونا مشمول بیمه بیکاری تشخیص 
داده شده اند که از این تعداد یک میلیون و 169 هزار و 
534 نفر در حال دریافت بیمه بیکاری هستند. بر این 
اساس اعتبار پیش بینی شده در مصوبه ستاد ملی کرونا 
ب��رای حمایت از بی��کاران در دوره پاندمی کرونا، بیش 
از 3000 میلی��ارد تومان بوده که تاکنون هزار میلیارد 
و 286 میلی��ون توم��ان از این اعتبار تخصیص یافته و 
ه��زار میلیارد و 750 میلیون تومان باقی مانده اس��ت. 
وزی��ر کار در روزه��ای اخیر اعام ک��رد در حوزه بیمه 
بیکاری با راه اندازی س��ریع س��امانه درخواس��ت بیمه 
بیکاری، بیش از 860 ه��زار متقاضی ثبت نام کردند و 
بیش از 3500 میلیارد تومان برای 4 ماه عاوه بر بیمه 
 بیکاری که بر اساس قانون تعلق می گرفت، پرداخت شده

 است. 

اخبار

اقتصادی
بورس هفته را با چراغ قرمز آغاز کرد

بازار سرمایه در نخستین روز هفته جاری روندی نزولی داشت و شاخص کل این بازار بیش از 37 هزار واحد کاهش یافت. شاخص کل 
بورس با 37 هزار و 621 واحد کاهش در رقم یک میلیون و 135 واحد ایستاد. شاخص کل با معیار هم وزن هم 714 واحد کاهش یافت 

و در رقم 416 هزار و 134 واحد ایستاد. معامله گران دیروز 779 هزار معامله به ارزش 70 هزار و 836 میلیارد ریال انجام دادند. 
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18 روز پیش رئیس دفتر رئیس جمهور 
از دستور روحانی برای آوردن طرحی 
به منظور جبران زیان س��هام پالایش یکم خبر داد اما وزیر 
اقتصاد با این نگاه مخالف اس��ت و به صراحت گفته بورس 

تضمین ندارد. 
چند ماه است بازار بورس حال و روز خوبی ندارد و از رونق 
نیمه اول س��ال خود بشدت دور شده است؛ همان روزهایی 
که افراد برای آمدن بی محابا به بازار مجاب می شدند  اما در 
پس صعودهای شگفت انگیز، سقوط آزاد بی سابقه ای نهفته 
بود؛ به طوری که بدترین روزهای این بازار در تاریخ ثبت شد. 
تحولات و فراز و فرودهای بی پایان شاخص بازار سرمایه در 
سال جاری تاکنون 2 قربانی در راس سازمان بورس گرفته و 
سومین رئیس بر کرسی نشسته تا انتظارات را برآورده کند و 

مدیریت صحیح را با زدودن رانت به بازار برگرداند. 
با این وصف بسیاری از صاحبان سرمایه های خرد که به 
واسطه فضای هیجانی حاکم بر بازار و بعضا تبلیغات وارد بازار 
شدند، بخشی از سرمایه های خود را از دست داده اند. بازاری 
که در حال تبدیل ش��دن به گاو شیر ده دولت برای جبران 
کسری بودجه بود، اکنون با چالشی به نام صندوق پالایشی 
یکم روبه رو است که سهامداران آن نه تنها سود نکردند، بلکه 
بخشی از سرمایه ش��ان هم بلعیده شده است و در صورتی 
که برای آن چاره ای اندیشیده نشود، اطمینان از بازار رخت 

برخواهد بست. 
اعتراضاتی در این رابطه مقابل سازمان بورس و مجلس 
انجام شد و عده ای نیز خواهان مطالبه و پیگیری موضوع از 

طریق رسانه ها هستند. 
دستور رئیس جمهور درباره جبران زیان ■

اعتراض��ات مردمی به جایی رس��ید که مس��ؤول دفتر 
رئیس جمه��ور نیز اول بهمن ماه به آن واکنش نش��ان داد. 
اظهارات محمود واعظی بارقه های امید را زنده کرد تا بار دیگر 
سهامداران خرد نیم نگاهی به بازگشت اعتماد و اطمینان در 

بازار بورس داشته باشند. 
وی گفته بود: سهامداران دارایکم و پالایشی یکم به دلیل 
ش��رایطی که در 2 ماه گذش��ته )در بورس( پیش آمد ضرر 
کرده ان��د. دیروز در این باره در س��تاد هماهنگی اقتصادی 
دولت صحبت ش��د، چرا که این وظیفه دولت اس��ت اجازه 
ندهد افرادی که به نظر وزیر اقتصاد و تخفیفی که داده بود 
اعتماد کرده و )به بورس( آمدند، زیان کنند. رئیس جمهور 
نیز دیروز دس��تور دادند طرحی آورده ش��ود تا افرادی که 
اعتماد کرده و برای سرمایه گذاری در این 2 صندوق آمدند، 

اعتمادشان سلب نشود. 
فارغ از اینکه واعظی به نوعی تقصیر را گردن دژپس��ند 
انداخت و مسؤولیت کل آن را متوجه او کرد، به نظر می رسد 
دولت لااقل درباره عرضه های اولیه نمی خواهد دچار بدنامی 
ناشی از سقوط قیمت سهام شود. اگر چه ریشه این سقوط 
را نه در ماه های اخیر، بلکه در ابتدای س��ال و فشار مقامات 
ارشد دولتی برای رشد بی ضابطه و حبابی بازار و در پی آن 

برکناری رئیس وقت سازمان بورس  بایدجست وجو کرد.

 سهمی که یک سوم سرمایه مردم را خورد ■
در حال حاضر هر س��هم صندوق پالایش��ی یکم 7190 
تومان ارزش دارد، در حالی که دولت آن را به مردم با تخفیف 
10 هزار تومان فروخت، بنابراین همچنان یک سوم در زیان 
به س��ر می برد و این میزان از سرمایه مردم آب رفته است. 
پس از گذشت 18 روز، از طرح مورد نظر دولتی ها و اجرای 
دستور رئیس جمهور هنوز هیچ خبری نیست و این هم در 
حال تبدیل شدن به وعده  کاغذی است. در همین ارتباط، 
وزیر اقتصاد در پاسخ به سوال فارس مبنی بر اینکه رئیس 
دفتر رئیس جمهور از طرحی برای جبران زیان س��هامداران 
صندوق پالایشی یکم خبر داده بود، اینگونه واکنش نشان داد: 
دولت کا از بازار سرمایه حمایت می کند و روش های حمایتی 
متناسب با شرایط کلی است. در دنیا چیزی به نام تضمین در 
بورس نداریم و تضمین با ذات بورس همخوانی ندارد. سهامدار 
نخستین پیامی که در بورس می گیرد، این است که بورس 
بر مبنای بازار عمل می کند اما قطعا از روش های گوناگون 

حمایت از بازار را انجام می دهیم. 

پاس��خ وزیر اقتصاد ظاهرا از مخالفت با هرگونه طرحی 
برای جبران زیان س��هامداران و دستور رئیس جمهور نشان 
دارد؛ چنانکه دژپسند در اظهارات خود صرفا با ادبیات کلی 

به داشتن برنامه برای حمایت از بازار بسنده کرد. 
مردمی کردن اقتصاد یا زدودن اعتماد؟ ■

اظهارات وزیر اقتص��اد در کنار مجوز دولت برای افزایش 
چشمگیر قیمت های سهام در نیمه اول سال بدون عمق بخشی 
کافی به بازار در مقطعی که مس��ؤولان دولتی فراخوان برای 
جذب سرمایه های مردم در بورس می دادند، با اظهارات گذشته 
دژپسند مبنی بر مردمی کردن اقتصاد از کانال بورس، نگاهی 
ویترینی را تداعی می کند.  وی گفته بود بازار س��رمایه یکی 
از کانال های مهم تحقق »مردمی کردن اقتصاد« است، بدین 
معنا که امکان دارد میزان پس انداز شخصی کفایت خرید یک 
واحد اقتصادی از دولت را ندهد ولی می توان با خرید بخشی از 
سهام یک واحد در اقتصاد مشارکت کرد، بنابراین با این روش 
همه افراد می توانند با مقادیر بسیار کم بنگاه های اقتصادی را 
خریداری و در اقتصاد مش��ارکت کنند. نباید از یاد برد تعلل 
دولت در عمق بخشی به بازار سرمایه و عرضه نکردن بموقع 
سهام در وضعیتی که بازار وارد حباب های سنگین می شد، عما 
در تضاد عمیق با هدف گذاری مطرح ش��ده از سوی دژپسند 
قرار دارد. عباس معمارنژاد، معاون بانک، بیمه و شرکت های 
دولتی نیز در ادبیاتی مش��ابه عنوان کرده بود: دولت با هدف 
مردمی کردن اقتصاد و  انتفاع همه مردم، باقیمانده سهام خود 
 )ETF( در بانک ها و  بیمه ها را در قالب صندوق  سرمایه گذاری
واسطه گری مالی یکم و پالایشی به مردم واگذار می کند. بنا به 
اظهارات وزیر اقتصاد، در سال جاری تاکنون بالغ بر 500 هزار 
میلیارد تومان تامین مالی از بازار سرمایه صورت گرفته است. با 
توجه به ماه های پایانی کار دولت باید جلب اعتماد برای آینده 
این بازار در اولویت اصلی باشد، چرا که قطعا با روند موجود، 
کریدور تامین مالی از این طریق با ابهام فراوانی روبه رو است و 

باید اعتماد و اطمینان به بازار بازگردد.

گزارشی از اختلاف نظر بین دژپسند و روحانی درباره سهامداران پالایش یکم

پالایشی ها منتظر تصمیم وزیر اقتصاد
18 روز پیش رئیس دفتر رئیس جمهور از دستور روحانی برای آوردن طرحی به منظور جبران زیان سهام پالایش یکم خبر داد اما وزیر اقتصاد با این اقدام مخالف است

گزارش

هانا چراغی: بررسی پرونده فسخ قرارداد واگذاری هفت تپه به 
ایستگاه قوه قضائیه رسیده و نخستین جلسه دادگاه آن نیز 14 
بهمن ماه برگزار شد؛ پس از آن زمزمه هایی از خلع  ید مالکان 
فعلی این شرکت طرح شد. دقیقا پس از این گمانه زنی ها میزان 
خروج ش��کر از انبارهای شکر بشدت افزایش یافته است، به 
طوری که خروج شکر از 106 تن در روز 30 دی ماه به 1508 
تن در 17 بهمن ماه رسیده که نشان از رشد 1311 درصدی 
دارد. نکته مهم اینجاست که بخش قابل توجهی از شکرهای 
خارج شده از کارخانه، شکر زرد هست. تاکنون سابقه نداشته 
که شکر بدون اعمال فرآیند سفیدسازی از هفت تپه خارج شود.

به گزارش »وطن امروز«، ش��رکت کشت و صنعت نیشکر 
هفت تپه س��ال 94 در قالب اصل 44 قانون اساس��ی از سوی 
سازمان خصوصی سازی به بخش خصوصی واگذار شد و با توجه 
به اینکه تخلفات محرزی در نحوه واگذاری و قیمت گذاری این 
مجموعه صورت گرفته بود، دیوان محاس��بات کشور، شورای 
عالی امنیت ملی، سازمان بازرسی کشور، نمایندگان مجلس 
شورای اسامی، رئیس سابق سازمان خصوصی سازی و چندین 
نهاد و مقام مسؤول دیگر در گزارشات متعددی خواستار خلع 

 ید مالکان این شرکت شدند.
 بر این اساس، پس از کش و قوس های فراوان و با فشارهای 

دیوان محاسبات و گزارش تحقیق و تفحصی که در این باره 
تقریر کرد، در نهایت سازمان خصوصی سازی اواسط آبان ماه 
99 درخواست خلع ید از مالکان هفت تپه را به هیأت داوری 
ارسال کرد و سوم دی ماه 99 هم جلسه بررسی فسخ قرارداد 

واگذاری این شرکت در وزارت دادگستری برگزار شد. 
پیش از این سازمان خصوصی سازی و مسؤولان دولتی به 
کرات مخالفت خود مبنی بر خلع  ید مالکان هفت تپه را اعام 
کرده بودند. نتیجه جلسه هیات داوری نیز در کمال ناباوری 

تصمیم بر ابقای مالکان فعلی بود.
 در این مقطع زمانی دیوان محاسبات روند احضار اعضای 
هیات واگذاری هفت تپه و هیات عامل سازمان خصوصی سازی 
را ش��روع کرد که این اقدام باع��ث درک جدیت دیوان برای 
س��ازمان خصوصی سازی شد. با توجه به اینکه مطابق قانون، 
طرفین دعوی تا 10 روز فرصت اعتراض به رأی هیأت داوری 
بررس��ی فسخ قرارداد واگذاری ش��رکت هفت تپه را داشتند، 
س��ازمان خصوصی سازی 21 دی ماه 99 به این رأی اعتراض 
کرد و دادخواس��ت قانونی خود مبنی بر تقاضای رسیدگی و 
نقض و ابطال دادنامه صادره هیأت داوری را به دادگاه عمومی 
حقوقی تهران ارس��ال کرد. جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده 
ابطال قرارداد واگذاری این شرکت هم 14 بهمن ماه 99 با حضور 

طرفین دعوی )س��ازمان خصوصی سازی و کارفرمای شرکت 
هفت تپه( برگزار شد. با اینکه 5 روزی از برگزاری جلسه دادگاه 
رس��یدگی به پرونده ابطال قرارداد واگذاری شرکت هفت تپه 
گذشته، تا این لحظه خبری رسمی درباره جزئیات این جلسه 
رسانه ای نشده اما شنیده های غیررسمی حاکی از رأی دادگاه 
به فسخ قرارداد واگذاری این شرکت و خلع  ید مالکان آن است.

 جالب اینجاست این خبر به صورت رسمی اعام و تایید 
نش��ده، با این حال قوه  قضائیه و مجموعه مدیریت ش��رکت 
هفت تپه واکنشی به آن نشان ندادند و این ادعای مطرح شده 
را ن��ه تایی��د  کرده ان��د و نه رد. حالا که ای��ن خبر به صورت 
غیررسمی منتشر می ش��ود، نگرانی هایی را درباره سرنوشت 

اموال و دارایی های این شرکت ایجاد کرده است. 
در پی همین مس��اله هم کارگران هفت تپه بر روند خروج 
شکر و محصولات تولیدی این مجموعه از انبارهای آن نظارت 
جدی دارند و تصاویر و فیلم هایی با مضمون افزایش بی سابقه 
آمارهای خروج ش��کر از ش��رکت را منتشر کردند. از آنجا که 
احتمالاتی برای صدور حکم خلع  ید کارفرمای کشت و صنعت 
نیش��کر هفت تپه از سوی قوه قضائیه وجود دارد، آمار خروج 
ش��کر زرد از انبارهای این مجموعه طی روزهای اخیر بشدت 
بالا رفته و شاید گواهی بر ادعای تحرکات مشکوک از سوی 

مالکان هفت تپه باشد.  
بررسی های اسناد خروج شرکت هفت تپه نشان می دهد از 
16 بهمن ماه 99 به یکباره میزان خروج شکر زرد از انبارهای 
هفت تپه افزایش چشمگیری داشته و حدود 1104 تن برآورد 
شده و در 17 بهمن ماه 99 هم این رقم به 1508 تن رسیده 
و این در حالی است که 30 دی ماه 99 میزان خروج شکر از 
انبارها 106 تن بوده و میزان خروج ش��کر از انبارها در 6 و 7 

بهمن ماه 99 به ترتیب 210 و 285 تن برآورد شده است.
چند نکته درباره میزان و جنس شکرهای خروجی از شرکت 
حائز اهمیت اس��ت. ابتدا اینکه بخش قابل توجهی از شکرها 
زرد است و هنوز فرآیند سفیدسازی روی آنها صورت نگرفته 
است. بررسی ها نشان می دهد برای اولین بار است که شکر به 

این شکل از هفت تپه خارج شده است. 
موضوع بعدی درباره حجم خروجی شکر است؛ همواره از 
ابتدای آبان ماه فرآیند خروج شکر آن هم به صورت سفید از 
شرکت شروع شده و تا اردیبهشت ماه با یک نظم حجمی ادامه 
پیدا می کند. )بین 100 تا 300 تن شکر سفید به صورت روزانه( 
اما با اضافه شدن شکر زرد به میزان خروجی شرکت رقم خروج 
شکر)مجموع سفید و زرد( 14 برابر شده و به ارقامی بیش از 

هزار تن رسیده که امری غیرمعمول است.

پرون��ده توربین های زیمنس پیش تر در 
گزارش��ی با توجه به محدودیت فضای 
روزنامه تا حدودی مطرح شد و اکنون نکات مهمی در رابطه با 
پرونده کمپرسورهای کوبلکو مطرح می شود.  خاصه ماجرا درباره 
پرونده تامین قطعات کمپرسورهای کوبلکو )1396 – 1392( بدین 
صورت است که تحت عنوان خودکفایی، تنی چند از مسؤولان 
پارس جنوبی که بعضا اعضای کمیته خودکفایی و کمیته ماده 29 
هم بوده اند، با همکاری مدیران عامل سابق، برای ساخت قطعات 
کمپرسورهای کوبلکو پالایشگاه چهارم و پنجم، شرکت نهادین 
کمپرس��ور را خارج از ضوابط قانونی و دستورالعمل های جاری 
وزارت نفت با مجوز عدم الزام به برگزاری مناقصه تایید و انتخاب 
می کنند که در نهایت نه تنها انتظارات مورد نظر درباره ساخت 
داخل محقق نشده، بلکه قطعات با تاخیر فراوان و بسیار گران تر از 
قبل، آن هم به طور ناقص تهیه شده و از این حیث خساراتی را برای 
مجموعه فراهم می آورد. اخیرا نیز به واسطه شکستگی قطعاتی از 
کمپرسورهای کوبلکو، مواردی از نشت گاز ترش و آتش سوزی در 
پالایشگاه های چهارم و پنجم به وقوع پیوسته که قبا سابقه نداشته 

است. اما ابهامات و پرسش هایی که در این رابطه مطرح است:
1- در نامه مورخ 94/6/10 رئیس کل امور حسابرسی داخلی شرکت 
ملی گاز ایران آمده است: »با عنایت به عدم عضویت شرکت نهادین 

کمپرسور در فهرست شرکت های تایید صاحیت شده خدمات 
تعمیرات اساسی ماشین های دوار و فرآیندی معاونت امور مهندسی 
وزارت نفت و حضور بسیاری شرکت های دیگر در فهرست مزبور، 
دلیل عدم استعام از شرکت های دیگر مورد ابهام این امور است«. 
2- در فرم برگزاری مناقصه در تاریخ 1393/4/28 چه مستنداتی 
دال بر این ضرورت وجود داشته که امکان تامین قطعات فوق از 
طریق برگزاری مناقصه ساخت داخل امکان پذیر نبوده و بر چه 
اساس شرکت نهادین کمپرسور بدون الزام به برگزاری مناقصه 

برگزیده شده است؟
3- با استناد به گزارش رئیس کل امور حسابرسی که 109 قلم 
از 219 قلم کالای س��فارش داده ش��ده در سیستم فاقد سابقه 
قیمتی بوده اس��ت، چرا بدون استناد به نظر کارشناسان، صرفا 
قیمت پیشنهادی فروشنده )61 در صد مبلغ کل قرارداد( مورد 

پذیرش قرار گرفته است؟
4- بر اساس گزارش رئیس کل امور حسابرسی، تعداد اقام واقعی 
مورد تقاضا 116 عدد بوده که حداکثر در قالب 2 تقاضای خرید 

امکان س��فارش گذاری آنها میسر بوده است، لذا بسط این اقام 
در قالب 4 تقاضای خرید و سفارش گذاری به میزان 2/41 برابر 

ماگزیمم موجودی انبار، شبهه برانگیز است. 
5- ش��رکت نهادین کمپرسور طی نامه ای به تاریخ 93/8/10 با 
موضوع اصاح بندهای قرارداد درباره ماده 14 اعام می کند کلمه 
سازنده به فروشنده تغییر یابد و در کمال تعجب »خودکفایی از 
طریق ساخت داخل« که زمینه اصلی و توجیه کل این فرآیند 

بوده، زایل شده و مدیریت بازرگانی هم با آن موافقت می کند. 
6- اختاف فاحش قیمت های نهادین کمپرسور در مقایسه با اقام 
تقاضای شماره 9040758 شرکت لیان آبشار )در مناقصه های 
عمومی انجام ش��ده دیگر( آشکار است و حتی بعضی کالاهای 
مشابه در 2 تقاضای جداگانه توسط شرکت نهادین کمپرسور با 

2 قیمت متفاوت عرضه شده است. 
7- بررسی اقام مورد درخواست در 4 تقاضای خرید نشان می دهد 
45 درصد اقام سفارشی تکراری بوده که 72 درصد ارزش کل 

قرارداد را شامل بوده  است. 

8- با توجه به نصاب معامات در سال 1393 و سقف مجوزهای 
مالی در ش��رکت ملی گاز ایران، خری��د 4 تقاضای فوق باید در 
هیات مدیره ش��رکت مطرح می ش��ده و مج��وز لازم را دریافت 

می کرده است. 
9- با توجه به اینکه ش��رکت نهادین کمپرسور ضمن اینکه اولا 
ناتوان در ساخت قطعات بوده، دوم تاخیر زیادی نیز پس از انقضای 
مدت تحویل کالا داشته و در نهایت تنها 60 درصد اجناس را با 
قیمت بسیار گران تر تهیه کرده است )قبا همه این مواد به صورت 
روتین انجام می شده(، چرا به جای فسخ قرارداد و ضبط ضمانتنامه 
شرکت فوق، با خاتمه پیمان توسط مسؤولان موافقت شده است؟

10- در این پرونده از ابتدا نام 3 ش��رکت به چش��م می خورد که 
مالکان اصلی همگی این 3 شرکت اعضای یک خانواده هستند؛ 
نهادین آرمان )س��ازنده هزاران قطعه رس��وب کرده در انبارهای 

پارس جنوبی(، نهادین کمپرسور و نیکا کمپرسور. 
ب��ا توجه به نکات یادش��ده درباره 2 پرون��ده فوق، امیدواریم 
مدیران مجموعه ش��رکت ملی گاز ایران هر چه زودتر نسبت به 
اصاح ساختار مجموعه تحت نظارت خود، رعایت دقیق قوانین و 
مقررات، تغییر شیوه انتصاب مدیران و بازرسی موثر، و نیز مسؤولان 
دستگاه قضا نسبت به رسیدگی سریع به پرونده اقدام کنند و این 

امر باعث کارآیی و شفافیت هر چه بیشتر امور شود.

گزارش »وطن امروز« از افزایش بی سابقه خروج محموله های شکر از شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه با شروع زمزمه های خلع ید

تخلیه مشکو هفت تپه

پرونده کمپرسورهای کوبلکوی پارس جنوبی

به اسم خودکفایی!
انعکاس


